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 العامة للاتحاد البرلماني العربيترجمة الأمانة 
                                                    

 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018آذار / مارس  24-28          

 
 
 
 

 

 
  في طارئ بند إدراج طلب في النظر

 العامة الجمعية أعمال جدول
 

 ارئ ط بند إدراج طلب
 الدولي البرلماني للاتحاد 138 الجمعية العامة الــ أعمال جدول في

 تركيامُقدم من وفد 
 

 مرفقاااة   ثائااا  طلباااا   الكااابر  الوطن اااة الجمع اااة رئااا   مااا  الااا  ي البرلمااااني الاتحااااد رئااا   ،2018 ماااار /  آذار 24 في
 :بعنوان 138العامة الااا الجمع ة أعمال ج  ل في طارئ بن  لإدراج

 

 تحق   به ف الشريف م ينة الق    ضع احترام"
 ".ال  لتين حل أسا  على  شامل عادل سلام

 

إضاافة إ   ،(الأ ل المرفا ) الطلا  يمقا الا  تمامنت ت الرساالة نصمرفقا   138العامة الاا  الجمع ة في ينالمن  ب  ج  س  
 .له دعما  ( الثالث المرف ) قرار  مشر ع ،(الثاني المرف ) التفسيرية ذكرةالم
 

 .2018آذار/ مار ،  25 الأح  يوم ترك ا ف   طل  بشأن قرارا   تتخذ أن 138الااا العامة  الجمع ة م  طل    س    
 

A/138/2-P.4 
 2018 آذار/ مار  24

 الجمع ة العامة
2البن    
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 أن الااا  ي البرلمااااني الاتحااااد في عماااو لأي يجاااو  العاماااة، لجمع اااةلاااوائ  ا مااا ( 1)الفقااارة  11 القاعااا ة أحكاااام  بموجااا 
 قاارار  مشاار ع مااوج ةتفساايرية  بمااذكرة الطلاا  هااذا يرفاا  أن  يجاا . الجمع ااة أعمااال جاا  ل في طااارئ بناا  إدراج يطلاا 
 ابهااذ الأعمااا  جم ااع بإباالا  الاا  ي البرلماااني الاتحاااد أمانااة  تقااوم. الطلاا  يشاامله الااذي الموضااوع نطااا  بوضااو  يحاا د
 .الفور على القب ل هذا م   ثائ   أية الطل 

 :يلي ما على لوائ  الجمع ة م ( 2)الفقرة  11 القاع ة تنصإضافة إ  ذلك، 
 ما  عاجال إجارا  حالاة د ل اة هاماة حا ؤت ما ترا  تساتل م ا ااذ طاارئ بنا  إدراج طلا  يتناا ل أن يجا  (أ)

 حشاااا   رأيااااه عاااا  الاااا  ي البرلماااااني الاتحاااااد يعاااار  أن المناساااا   الاااا  يكااااون ماااا  الاااا  ي، المجتمااااع جاناااا 
 في المشااركة الأصاوا  ؤلثاي علاى يحصال ينبغاي أن الطلا  هاذا مثال  لقباول الاساتجابة البرلمان اة.

 ؛التصويت
 طلباا  عا ة حصاول حاال  احا ،  في طاارئ بنا  ساو  أعمالهاا جا  ل في تا رج أن للجمع اة يجاو  لا  ( )

 ؛الإيجاب ة الأصوا  م  ع د أكبر على الذي يحصل الطل  يقبل المطلوبة، الأغلب ة على
 المقترحاا  كانات إذا،  احا  في طلا  مقترحاام  ضا    طاارئ بنا  لإدراج أكثار أ  طلباين لمقا مي يجاو  (ج)

 ؛نفسه الموضوع على تنص    الأساس ة،
 إذا أ  مق موه، يسحبه أن بع  موضوع مقتر  الطارئ، بالبن  المتعل  القرار، مشر ع في ي رج أن يجو  لا (د)

 .الجمع ة أقر ته الذي الموضوع عنوان  في الطل  في له  اضحة هناك إشارة تك  لم ما الجمع ة، رفمته
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 قبل  من الأمين العام إلى الموجهة راسلاتالم
 تركيا لجمهورية الكبرى الوطنية لجمعيةائيس ر 

  
 2018 مار آذار/  19أنقرا، 

 
 الرئ  ، الس   ع ي ي

 

 طلا  تقا يم في ترغا  ترك اا في الكابر  الوطن اة للجمع اة التابعاة ال  ل اة البرلمان اة المجموعاة أن إ  انتبااهك  أ جه أن أ د  
ماا  النااا    14.2 للمااادة  فقااا الاا  ي البرلماااني للاتحاااد 138 عامة الااااالااا الجمع ااة أعمااال جاا  ل في طااارئ بناا  لإدراج

 :بعنوان هو المقتر  الطوارئ عنوان  . ال  ي البرلماني لاتحادالأساسي ل
 

 تحق   به ف الشريف م ينة الق    ضع احترام"
 ".ال  لتين حل أسا  على  شامل عادل سلام

 
  ارئالط لبن ل أعلاه المذكور بالعنوان المقتر  بشأن القرار مشر ع مع موج ةتج  ن مرفقا  مذكرة تفسيرية 

 
 بإتلاص،

 
 كهرمان  إسماع ل )التوق ع(

 رئ   
لترك ا الكبر  الوطن ة الجمع ة   
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 تحقيق بهدف الشريف مدينة القدس وضع احترام
 الدولتين حل أساس على وشامل عادل سلام

 
 

 تركيا مذكرة تفسيرية قدمها وفد
 

 في. السالم ة المفا ضاا  تالال ما  الطرفين بين حلها يج  ال  النهائي الوضع قمايا م   اح ة هي الق   قم ةإن 
 الأ ساا  الشاار  في  دائاا  شااامل ،عااادل ساالام إ  التوصاال أجاال ماا  القاا    ضااع  حمايااة احااترام ينبغااي الصاا د، هااذا
 فلساااطين إنشاااا  مااامانل   ،العرب اااة السااالام  تطاااة المتحااا ة الأمااا  قااارارا  في الاااواردة تلاااك مثااال ،الثابتاااة للمعاااايير  فقاااا  

 للقااا    ال ين اااة التاريخ اااة الأهم اااة  . الشااارق ة القااا    عاصااامتها 1967 حااا  د داتااال  متصااالة سااا ادة ذا  ،مساااتقلة
 . ال  ي الإقل مي للاستقرارإنما أيما  أهم تها    الأ س ، الشر  في السلام تحق    ل ست فق  كونها مفتا 

 

  يجااا ة  باطلاااة عتااابر لاغ ااا،  تتأؤاااير أي لهاااا لااا   للقااا    يموغراف اااةال ترك باااةال أ ، وضاااعال أ  الطاااابع، لتغ اااير محا لاااة أي
  ضااع تغ اايرل قاارارا ال مااع يتعااار  ثالثااة د لااة أي أ  الأطااراف تقااوم بااه عماال أ  إجاارا  أ  قاارار أي ح ااث أن ،إلغاؤهااا
 الإقل مااي المسااتو  علااىلااه آثار   كااذلك ،الاا  لتين لعلااى السااعي  اا   ،الساالام عمل ااة علااى ياا ؤر أن شااأنه ماا  ،القاا  
 . ال  ي

 

 علاااى ا فاااا  أيماااا   الماار ري مااا ،   القااا    ضاااع حااول الااا  ي الإجمااااع علاااى ا فااا  المااار ري مااا  الصااا د، هااذا في
 . الانفتا  التسام  ر   ع  فملا   المتنوعة، بهويتها المق سة الم ينة احتفا  لممان للق    التاريخ ة القانون ة المكانة

 

 .ال  ي البرلماني للاتحاد138 الا العامة الجمع ة أعمال ج  ل في البن  هذا إدراج نطل  سب ، ما على بنا 
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 تحقيق بهدف الشريف مدينة القدس وضع احترام
 الدولتين حل أساس على وشامل عادل سلام

 

 تركيا وفد من مقدم قرار مشروع
 

 ال  ي، البرلماني للاتحاد 138 عامة الاااال الجمع ة إن       
 

 ،فلساطينفي   ضاع ،القا    ضاع بشاأن المتحا ة الأما  ا اذما الا   المقاررا  القارارا  جم ع إ  تشير إذ (1)
 الأ س ،  الشر 

 الإسالامي القماة لما رر الاساتثنائ ة الا  رة في المعتما   القارار الختامي الب ان أحكام بجم ع الت امها  إذ ت ك  (2)
 كااانون الأ ل/ ديساامبر  13 في ترك ااا، اسااطنبول، في المعقااود الخارج ااة   را  لمجلاا  الاسااتثنائي  الاجتماااع
 ،"للق   ا رية" بشأن اسطنبول  إعلان ،2017

 يكااون أن يمكاا  لا  أنااه الأ ساا ، الشاار  في الساالام تحق اا  جااوهر هااي القاا   قماا ة أن علااى  إذ ت كاا  (3)
 الق  ،  ضع على ال  ي الإجماع على ا فا  د ن  دائ  عادل شامل، سلام هناك

 لااثلا الا  هاي حارم  القا   م يناة  ماياة جهاا  أي ادتاار بعا م الثابات علاى الت امهاا  إذ تع ا  التأك ا  (4)
 ،سما ية ديانا 

  الثقاااافي  الااا يي الر حاااي البعااا  علاااى ا فاااا  إ   ا اجاااة للقااا  ، الخااااص الوضاااع إذ تماااع في اعتبارهاااا  (5)
 المق سة،  للم ينة الفري 

 القاانوني ،التااريخي الوضع تغ ير به ف ،طرف أي جان  م  محا لا  لأية  إدانتها رفمها ع  تعر  إذ  (6)
 بذلك، الق ام تلال م  للخطر الأ س  الشر  في السلام  تعريض ،للق    ال يي

 في أتااار   مااا ن القااا   م يناااة في المق ساااة الأمااااك  علاااى لإ....  المساااتمر المتصااااع  العااا  ان  إذ تااا ي  (7)
 الغر ، لهذا التشريعا   س  المق سة الأماك   ت ن   فلسطين،

A/138/2-P.4 
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 تتعااار   الاا  القاا  ، م ينااة في .... تتخااذها الاا  القانون ااة غااير  الس اسااا  التاا ابير جم ااع  إذ تشااج  (8)
  بناا  الفلساط ن ين للساكان القساري الطارد ذلك في بما ال  ل ة،  القرارا  ال  ي القانون أحكام جم ع مع

 ج ي ة، مستوطنا 
 ذا  سا ادة مساتقلة، فلساطين  إقاماة المصاير، تقريار في الفلساط ي الشع  على ح  ج ي  م  ت ك   إذ (9)

 الشرق ة، الق    عاصمتها 1967 عام ح  د داتل  متصلة
 

 إ  ساافارما....،  نقاال لإ عاصاامة بالقاا   الاعااتراف المتحاا ة الااولايا  إدارة إعاالان بشاا ة تاا ي  .1
 الفلسط ي؛ للشع   الطب ع ة القانون ة ،التاريخ ة ا قو  على صارتا   اعت ا    هذا عتبر ت الق  ،

 

 ، لا  باطال هاو للقا   القاانوني الوضع تغ ير إ  يه ف الذي المتح ة الولايا  إعلان أن تعتبر .2
 الشرع ة؛ إ   يفتقر قانون ة ق مة له  ل  

 

 الأر  ماااا  ..... بانسااااحا  يباااا أ الأ ساااا  الشاااار  في  الأماااا  الساااالام تحق اااا  أن علااااى تشاااا د .3
 عالم اا   باه المعاترف حقاه ممارسة م  الفلسط ي الشع  لتمكين ،الق   ف ها بما المحتلة، الفلسط ن ة

 المصير؛ تقرير في
 

 لفاااار  ..... ا ااااذما الاااا   الإداريااااة التشااااريع ة  الإجاااارا ا  التاااا ابير جم ااااع أن ج ياااا  ماااا  ت كاااا  .4
 شرع ة؛ أي لها  ل ست قانون ة غير الق   على  ت ابيرها قوان نها

 

 المساتمرة  مسااع ها ،القا   على للس طرة صممت ال  ....الإ الاستعمارية الخط  أن م  تحذر .5
 المنطقة؛ في ديي صراع نشو  إ  ت دي أن يمك 

 

 ماا  يتجاا أ لا جاا   هااي  الاا  بالقاا  ، المتعلقااة ال  ل ااة بالقاارارا  الالتاا ام إ  الاا  ل جم ااع تاا عو .6
 ؛1967 عام المحتلة الفلسط ن ة الأراضي

 

 للقاا   التاااريخي الااترا  صااون أجاال ماا  اللا مااة الخطااوا  لا اااذ ال  ل ااة المنظمااا  أيمااا   تاا عو .7
 عل ه؛  ا فا 

 

 مكانااة تغ ااير إ  ما ف أتاار  تا ابير  أيااة ،الاساات طان ة أنشاطتها جم ااع عا  بالكااف .... تطالا  .8
 لهاااا  كلهاااا ،  حولهاااا القااا   في ذلاااك في بماااا ، الااا يموغرافي  تكوينهاااا  طابعهاااا الفلساااط ن ة الأر 
 .السلم ة التسوية  آفا  الفلسط ي للشع  الإنسان حقو  على ضار تأؤير
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 الأماااك  إ  المصالين  صاول تعااو   الا  إسارائ ل تفرضااها الا  الق اود إ ا  البااال  اقلقها عا  تعار  .9
 عااا مب ضااامانا إدراج  إ  ....  تااا عو القااا  ؛ ف هاااا بماااا المحتلاااة، الفلساااط ن ة الأر  في المق ساااة
إل هاا   الوصاول ال ين اة المواقاع جم اع علاى للمحافظاة  كذلك ،المعتق  أ  ال ي  أسا  على التم   
 ؛بسلام

 

 الفلساااط ن ة لااا ر  الااا يمغرافي التكاااوي  فيالتج ئاااة  التغ اااير  إ ا  الشااا ي  قلقهاااا عااا  أيماااا   تعااار  .10
  توس عها؛ المستوطنا  بنا  في ..... لاستمرار نت جة الق  ، ف ها بما المحتلة،

 

  القاا   ،الاا  لتين حاال أسااا  علااى  الاا ائ  الشااامل ،العااادل ،بالساالام ارسااكه ج ياا  ماا  ت كاا  .11
 .فلسطين ل  لة عاصمة الشرق ة

 

 ا فاا  في تسااه   الا   الا  ي، الاوطي المستويين على  الس اس ة القانون ة الخطوا  جم ع ت ع  .12
 ال  ل اااة المحافااال جم اااع في مسااااع ها في فلساااطين  تااا ع  للقااا  ؛انون اااة  الق التاريخ اااة المكاناااة علاااى
 .المحتلة الفلسط ن ة  الأر  الق   على س ادما لتوط  
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Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 138
th

 Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
submitted by the delegation of Turkey 

 
 

On 24 March 2018, the IPU President received from the Speaker of the Grand National 
Assembly of Turkey a request and accompanying documents for the inclusion in the 
agenda of the 138

th 
Assembly of an emergency item entitled: 

 

"Respect for the status of the Holy City of Jerusalem (Al-Quds) with a view to achieving 
just and comprehensive peace based on a two-state solution”. 

.  
 

Delegates to the 138
th
 Assembly will find attached the text of the communication 

submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 138
th
 Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of 

Turkey on Sunday, 25 March 2018. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 
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  ANNEX I 
   Original: English 
 
 
 
 

COMMUNICATION ADDRESSED TO THE PRESIDENT  

BY THE SPEAKER OF THE GRAND NATIONAL ASSEMBLY OF THE REPUBLIC OF TURKEY   

  

  

  

  

  

Ankara, 19 March 2018  

  

  

  

  
Dear Ms. President,   

  

I would like to bring to your attention that the Inter-Parliamentary Group of the Grand National 

Assembly of Turkey would like to submit a request for the inclusion of an emergency item in the 

agenda of the 138
th
 IPU Assembly in accordance with Article 14.2 of the IPU Statutes. The proposed 

emergency item is titled:   

   

"Respect for the status of the Holy City of Jerusalem (Al-Quds) with a view to achieving just and 
comprehensive peace based on a two-state solution ". 

   

Kindly find attached a brief explanatory memorandum along with the draft resolution with regard to the 

above-mentioned title of the proposed emergency item.  

   

Please accept the assurances of my highest regards.  

  

  

  

      Yours sincerely,  

  

  

  

(Signed) İsmail KAHRAMAN 

Speaker 

Grand National Assembly of Turkey 
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RESPECT FOR THE STATUS OF THE HOLY CITY OF JERUSALEM (AL-QUDS) WITH A VIEW 

TO ACHIEVING JUST AND COMPREHENSIVE PEACE BASED ON A TWO-STATE SOLUTION  

 

Explanatory memorandum submitted by the delegation of Turkey 

  

 

The issue of Jerusalem (Al-Quds) is one of the final status issues that must be settled between the 

parties through peaceful negotiations. In this regard, the status of Jerusalem should be respected and 

safeguarded in order to reach a just, comprehensive and lasting peace in the Middle East in 

accordance with the established parameters like those in the United Nations Resolutions and Arab 

Peace Plan and to ensure the establishment of an independent, sovereign and contiguous Palestine 

within the 1967 borders with East Jerusalem as its capital. The historic and religious importance of 

Jerusalem is key to achieving peace in the Middle East, but also to regional and international stability. 

 

Any attempt to alter the character, status or demographic composition of Jerusalem has no effect, is 

null and void, and must be rescinded since any decision, measure or action that the parties or any 

third state would take contrary to the resolutions to change the status of Jerusalem would affect the 

peace process and the search for a two-state solution as well as regional and international stability.  

 

In this regard, it is absolutely imperative to preserve the international consensus on the status of 

Jerusalem. It is also necessary to preserve the legal and historic status of Jerusalem in order to 

ensure that the Holy City retains its diverse identity, as well as its spirit of tolerance and openness. 

 

Based on the foregoing, we request the inclusion of this item in the agenda of the 138
th
 IPU Assembly.   
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RESPECT FOR THE STATUS OF THE HOLY CITY OF JERUSALEM (AL-QUDS) WITH A VIEW 

TO ACHIEVING JUST AND COMPREHENSIVE PEACE BASED ON A TWO-STATE SOLUTION  
 
 

Draft resolution submitted by the delegation of Turkey 
  
  
  The 138

th
 Assembly of the Inter-Parliamentary Union,  

 

(1) Recalling all resolutions and decisions adopted by the United Nations on the status of 

Jerusalem (Al-Quds), the situation in Palestine and the Middle East, 
 

(2)  Reaffirming its commitment to all provisions of the Final Communique and Resolution 

adopted at the Extraordinary Session of the Islamic Summit Conference and Extraordinary Meeting of 

the Council of Foreign Ministers held in Istanbul, Turkey, on 13 December 2017 and to the Istanbul 

Declaration on “Freedom for Al-Quds”, 
 

(3)  Affirming that the issue of Jerusalem is the essence for reaching peace in the Middle East 

and that there can be no comprehensive, just and lasting peace without preserving the international 

consensus on the status of Jerusalem,  
 

(4)  Reaffirming its unwavering commitment to spare no effort to safeguard the city of 

Jerusalem, which is sacred for three monotheistic religions,   
 

(5)  Bearing in mind the specific status of Jerusalem and the need for safeguarding the 

unique spiritual, religious and cultural dimension of the Holy City, 
 

(6)  Expressing its rejection and condemnation of any attempts by any party aimed at altering 

the historic, legal and religious status of Jerusalem and endangering the peace in the Middle East by 

doing so,  
 

(7)  Condemning the escalating and continuing aggressions of Israel on the holy places in the 

city of Jerusalem and other cities in Palestine and the desecration of sacred places and enacting 

legislations to that effect, 
 

(8)  Denouncing all illegal measures and policies taken by Israel in the city of Jerusalem that 

are contrary to all provisions of international law and resolutions, including the forced expulsion of 

Palestinian inhabitants and building of new settlements, 
 

(9)  Reaffirming the right of the Palestinian people to self-determination and to establish an, 

independent, sovereign and contiguous Palestine within the 1967 borders with East Jerusalem as its 

capital, 
 

1. Strongly condemns the declaration of the United States Administration to recognize 

Jerusalem as the capital of Israel and to relocate its Embassy to Jerusalem and considers 

this a blatant attack on the historical, legal and natural rights of the Palestinian people; 
 

2. Considers that the declaration of the United States aimed at changing the legal status of 

Jerusalem is null and void and has no legal value and lacks legitimacy; 
 

3. Emphasizes that achieving peace and security in the Middle East starts with the 

withdrawal of Israel from the Occupied Palestinian Territory, including Jerusalem to 

enable Palestinian people to exercise its universally recognized right to self-

determination; 
 

4. Reaffirms that all legislative and administrative measures and actions taken by Israel to 

impose its laws and measures on Jerusalem are illegal and have no legitimacy; 

5. Warns that the Israeli colonial plans designed to control Jerusalem and its continued 

endeavors could spark religious conflict in the region; 
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6. Calls on all states to abide by international resolutions on Jerusalem, which is an integral 

part of the Palestinian territory occupied in 1967; 

 
7. Also calls on international organizations to take necessary steps in order to preserve and 

maintain the historical heritage of Jerusalem; 

 
8, Demands that Israel cease all of its settlement activities and any other measures aimed 

at altering the status, character and demographic composition of the Occupied 

Palestinian Territory, including in and around Jerusalem all of which have detrimental 

impact on the human rights of the Palestinian people and the prospects for a peaceful 

settlement; 

 
9, Expresses grave concern at the restrictions imposed by Israel that impede access of 

worshippers to holy sites in the Occupied Palestine Territory, including Jerusalem; and 

calls upon Israel to include guarantees for non-discrimination on grounds of religion or 

belief as well as for the preservation and peaceful access to all religious sites; 

 
10. Also expresses grave concern at the fragmentation and the changes in the demographic 

composition of the Occupied Palestinian Territory, including Jerusalem, as a result of 

Israel’s continuing construction and expansion of settlements; 

 
11. Reaffirms its attachment to the just, comprehensive and lasting peace based on a two-

state solution with East Jerusalem as the capital of the state of Palestine; 

 
12. Supports all legal and political steps at the national and international levels, which 

contribute to preserving the historic and legal status of Jerusalem; and supports Palestine 

in its endeavours in all international forums to consolidate its sovereignty over Jerusalem 

and the Occupied Palestinian Territory.  

 

 

 


